
ردیف های حساسیت برانگیز بودجه

آخرین وضعیت پرداخت حقوق ثابت به دانشجویان دکتری

وزارت بهداشت نیامد؛ تمام داروها منهدم می شود!

***
گردشگران خارجی پشت مرزهای ایران ماندند

از زمــان الحاق ردیف هــای اختصاصی برخی 
بودجه بگیــران، حساســیت ها و انتقادهای افکار 
عمومی با زبان و بیان اهالی رســانه و قلم لابد به 
سمع و نظر تدوین کنندگان لوایح و نیز نمایندگان 
خانه  ملت رســیده، حساســیت هایی که هرسال 
بیش تر و حادتر شده  است که علت چیست و چرا 
باید ردیف هایی به آنها که نظارتی رسمی و قانونی 
بــر عملکرد مالــی آن ها نیســت، اختصاص یابد. 
آن  هم در شــرایطی که معیشت مردم به سختی 
می گذرد و سفره ها هر سال، مختصرتر و کوچک تر 
و محدودتر می شــود و در کنار آن بیکاری جوانان 
تحصیلکــرده  همین خانواده ها به مرحله  تنش زا و 

چالش برانگیز رسیده است. 
بویــژه لایحه  بودجه  ۱۴۰۱ کــه به نظر برخی 
از صاحب نظران شناســنامه دار اقتصادی، »تورم زا 
و فشــار مضاعف بر مــردم وارد می کنــد.« و با 
به حقیقت پیوســتن این واقعیت تلخ که با حذف 
تدریجی ارز ۴۲۰۰ تومانی، معلوم نیســت که کار 
تورم ۴۵ درصدی امســال در ســال آینده به کجا 
بکشــد و تاب آوری مردم دردمند چگونه باشــد و 
نیــز افزایش ۱۰ درصدی حقوق هــا چه محلی از 
اعراب دارد، همچنین حساسیت های افکار عمومی 
نســبت به بودجه بگیران غیردولتی و غیررســمی 
و نیــز افزایش خارج از تصور بخشــی از بندها و 
نهادها، چند چندان شــده  است که ضرورت دارد 

مجلــس هرچند همراه بــا دولت ســیزدهم، به 
مســئولیت خطیر خود عمل کنــد و به موکلان 
پاسخ مســتند و مدلل بدهد و به اصطلاح در این 
شــرایط خاص بنا به ســوگندی که در پیشــگاه 
کلام خداوندی یاد کرده  اســت، وکیل المله باشد 
و از اقتصاددانــان و صاحب نظران مبرز و کارکرده 
و مجرب، برای بررســی بــه مجلس دعوت کند و 
نظرهای اصلاحی و مشفقانه  آنان را بشنود. و علاج 
واقعه  بحران اقتصادی و فقر مســلم بخش اعظمی 
از ملت نجیب ایــران جهت عمل صحیح کیفی و 
بهبود اوضاع پیش  از وقوع بکند تا وقایع اسفناک 

۹۶ و ۹۸ در ۱۴۰۱ تکرار نشود.
و از طرفی، برای حفظ شأن و منزلت آن نهادها 
و بنیادها، مصلحت جامعه و آنها ایجاب می کند که 
نه مجلس به این اختصاص راضی شــود و مصوب 
کند و نــه این نهادهــا و مــدارس بخواهند. که 
به عنوان نمونه و مصداق کلام، حوزه های علمیه را 
باید نام برد که سال گذشته به وقت بررسی لایحه  
بودجه، نگارنده از ســر دلســوزی و نیز مسئولیت 
نوشــت که به صلاح حوزه های علمیه و استقلال 
آن ها نیســت که مواجب بگیر دولت شوند چون با 
شــأن شیعه که در همیشه  تاریخ استقلال خود را 
در مقابــل حکومت ها حفظ کرده و با همین تفکر 
در تمامی تحولات و جنبش هــا از جمله تنباکو، 
مشــروطیت و انقلاب اسلامی، بسیج نیروها را در 
مقابل اســتبداد برعهده داشته و همیشه در میان 
مردم بوده است و منشا ارتزاقش در مسجد و منبر 
از حب توده ها حاصل شده، اکنون نیز به مصلحت 
اســت که بی نیازی خود را به صراحت و با صدق 

دل به دولت اعلام نماید تا به تبع و به تأســی این 
قطب تاثیرگــذار، دیگر نهادها و بنیادها همچنین 
کنند تا بدین  وســیله مرهمی باشد بر زخم و رنج 
آن طیــف عظیمی که در زیر خط فقر دســت وپا 
می زننــد و نیــز طبقه  متوســطی که در شــرف 
سراشیبی ســقوط به خط فقر اســت و یادآوری 
می شــود افــکار عمومی نیز  در این مورد بســیار 
حســاس  شده است و بعید به نظر می رسد که اهل 
حوزه و آن نهادها و بنیادها به چنین حال و قال، با 
 ذکاوتی که دارند، پی نبرده باشند و آن تیر نگاه ها

 آزارشان ندهد.
خوش بختانه در راســتای این نقــد و نظر، به 
گزارش جمــاران، آیت الله ســید مصطفی محقق 
داماد، عضو هیات علمی دانشــگاه شهید بهشتی، 
فیلســوف، مجتهد، حقوق دان و عضو پیوســته و 
رئیس گروه مطالعات اسلامی فرهنگستان علوم و 
استاد حوزه و دانشگاه و نوه  دختری آیت الله العظمی 
شیخ عبدالکریم حائری، مؤسس حوزه  وزین علمیه  
قم، که خود از ســنخ و جنس ریشه دار این مکتب 
و جایگاه اســت در نشست بررســی کتاب »صد 
سالگی حوزه  قم و مسائل جامعه  ایران« به صراحت 
و با تحلیل و شــناخت درســت و دقیق نه از سر 
عناد بلکه از منظر دلســوزی و آینده نگری مشکل 
امروز حوزه را وابستگی مالی به حاکمیت دانست. 
و بدین وســیله این پایگاه عظیم شــیعه را از این 
وابستگی بر حذر داشت. نکته  دقیق و مشفقانه ای 
که هم دولت، هم حاکمیت و هم مسئولیت امروز 
و فردای مجلس اســت، بایــد آن را مورد مداقه و 

توجه قرار دهند و بدان عمل کنند.

معــاون وزیــر علــوم و رئیس ســازمان امور 
دانشــجویان با تاکید بــر اینکــه پرداخت مبلغ 
پژوهانه جــزو برنامه های دولت اســت، گفت: در 
حــوزه پژوهانه قــرار بود که دانشــجویان حقوق 
ثابتــی را از وزارت علــوم دریافت کننــد، اما به 
دلیــل اینکه منابع مالی لازم بــرای تامین اعتبار 
آن فراهــم نشــد، این اقــدام هم متوقف شــد؛ 
 اگرچه هنوز جــزو اولویت هــا و برنامه های وزیر

 علوم است.
دکتر هاشــم داداش پور در گفت و گو با ایسنا، 
ضمن بیان این مطلب درخصوص آخرین وضعیت 
پرداخت حقوق به دانشــجویان دکتری دانشگاه ها 
و مراکز آموزش عالی اظهار کرد: این امر به بحث 
پژوهانــه دانشــجویان دکتری مرتبط می شــود، 
اما در حال حاضر صندوق رفاه دانشــجویان تنها 

خدماتی که به این دانشــجویان ارائه می دهد، در 
حوزه وام های دانشــجویی است. در حوزه پژوهانه 
در دوره مشــخص قرار بود که این دانشــجویان 
حقوق ثابتــی را از وزارت علوم دریافت کنند، اما 
به دلیل اینکه منابع مالی لازم برای تامین اعتبار 
آنها فراهم نشد، این اقدام  هم متوقف شد؛ اگرچه 
هنوز جزو اولویت ها و برنامه های وزیر علوم است.

معاون وزیر علوم خاطرنشــان کــرد: واقعیت 
این اســت که چرخه پژوهش در کشور ما چرخه 
معیوبی است. چرا که صنعت با دانشگاه هماهنگی 
ندارد. در تمام دنیا اعضای هیات علمی دانشگاه ها 
از طریق گرنت های پژوهشی که از طریق صنعت 
به آنها تخصیص می یابد، تامین می شــوند؛ اما در 
کشــور ما این اتفاق نمی افتد و نمی توان از دولت 

هم انتظار داشت.

رئیس سازمان امور دانشــجویان افزود: منابع 
مالی دولــت محدود اســت و نمی شــود انتظار 
داشــت، دولت همه منابع مالــی ۱۱ هزار و ۵۰۰ 
 دانشــجوی دکتــری مرتبــط بــا وزارت علوم را 

تامین کند.
داداش پور گفت: درصورتی که اگر پیوند خوبی 
بین دانشــگاه، جامعه، صنعت و البته دولت شکل 
بگیرد، پول قابــل توجهی به دانشــگاه ها تزریق 
می شــود. در این صورت علاوه بر اینکه اساتید و 
دانشــجویان دکتری در این چرخه می توانند نیاز 
جامعه و صنعــت را رفع کنند، بخشــی از منابع 
مالی حاصــل از این پروژه ها نیز به دانشــجویان 
دکتــری می رســد؛ در این صورت هــم نیازهای 
مالی دانشــگاهیان مرتفع می شود و هم مسائل و 

مشکلات صنعت و جامعه رفع می شود.

بعــد از مکاتبات متعدد دربــاره تعیین تکلیف 
داروهای متروکــه و قاچاق و عــدم ورود وزارت 
بهداشت، ســازمان اموال تملیکی اعلام کرد که با 
توجــه به عدم تائید اصالــت داروها تمامی آنها را 

منهدم خواهد کرد.
به گــزارش ایســنا، تعیین تکلیــف کالاهای 
موجود در سازمان اموال تملیکی با دستور رئیس 
جمهــوری و ورود قوه قضائیــه به طور جدی تری 
در دســتور کار قــرار گرفته اســت؛ کالاهایی که 
برآورد می شود حدود ۶۵۰۰ میلیارد تومان ارزش 
داشــته و در دو ماه اخیر حداقل ۴۰۰ میلیارد آن 
به مزایده گذاشته شــده و یا بخشی دیگر منهدم 

شده است.
اما در بین کالاهای در اختیار ســازمان اموال 
تملیکی بخش قابــل توجهی به داروهای متروکه 
و یا قاچاق اختصاص دارد که از چندی پیش این 
سازمان اعلام کرده بود باید وزارت بهداشت طبق 
قانون برای تحویل و تعیین تکلیف این اقلام اقدام 

کند.

با این حال تازه ترین اعلام میرمعینی - معاون 
بهره وری و فروش سازمان اموال تملیکی- به ایسنا 
نشان می دهد که با وجود مکاتبات صورت گرفته 
بــا وزارت بهداشــت هنوز در مــورد دارو اقدامی 

صورت نگرفته است.
وی گفت: طبق ماده ۴۰ قانون ســازمان اموال 
تملیکی، باید وزارت بهداشــت نسبت به تحویل و 
تعیین تکلیف اقلام دارویی اقدام کند اما با وجود 
مکاتبات متعدد صورت گرفته در دو سال گذشته، 
تاکنــون این وزارتخانه اقدامی در این رابطه انجام 
نداده است، در این شرایط سازمان اموال تملیکی 
با توجه به عدم تائید اصالت و مصرف انســانی از 
سوی ســازمان غذا و دارو تمامی داروها را منهدم 

خواهد کرد.
این در حالی اســت که چنــدی پیش هم در 
جریان تعیین تکلیف ســرم های تاریخ گذشــته 
که در اختیار ســازمان اموال تملیکی قرار گرفته 
بود،  میرمعینی، با اشــاره به هزینه سنگین انهدام 
اقــلام از جمله دارو گفته بود که حدود ۷۰ درصد 

داروهای قاچاق خروجی و ســاخت کارخانه های 
داخلی است. وی تاکید داشت وقتی که این داروها 
در داخل کشور و از کارخانه های ایرانی تولید شده 
می توان مجددا بعد از کشف دارو، آن را در اختیار 
کارخانه ســازنده قرار داد تا بررسی و آزمون کند 
که در صورت قابل مصرف بودن روانه بازار شــود 
و در اختیــار مصرف کننده قــرار گیرد ولی ما هر 
بار که در مورد این داروها از ســازمان غذا و دارو 
اســتعلام می گیریم، اقدامی نمی شود و در نهایت 
تنها راه انهدام است، در حالی که بخش زیادی از 

این داروها فاسد یا تاریخ گذشته نیست.
این مقام مســئول در ســازمان اموال تملیکی 
حتی این را هم گفته بود که باید وزارت بهداشت 
دارو را تحویــل بگیــرد چراکه هرچقــدر هم که 
ســازمان اموال تملیکی امین اموال مردم باشــد، 
ولی بر فرض اینکه حتی اگر یک نفر در این میان 
داروهای فاسد شده را قبل از انهدام به بازار ببرد و 
به فروش برســاند سلامت مردم را به خطر خواهد 

انداخت.

به دنبــال ممنوعیت و محدودیــتِ دوباره ورود 
گردشــگران خارجی به ایران بــرای جلوگیری از 
شــیوع بیشــتر »امُیکرون«، رئیس انجمن صنفی 
دفاتر خدمات مســافرتی ایران بــا اعتراض به این 
تصمیم، خبــر داد: صدور یک باره و اجرای آنی این 
مصوبه، تعدادی از گردشــگران را پشــت مرزهای 

ایران نگه داشت.
وزارت کشــور ۳۰ آذرماه با ابلاغ دستورالعملی 
مطابق با مصوبات ســتاد ملی مدیریت کرونا، ورود 
مســافر از ۱۲ کشــور آفریقایــی و اروپایــی را به 
ایران به مــدت ۱۵ روز ممنوع کرد. همچنین این 
دستورالعمل ورود اتباع خارجی از مرزهای زمینی، 
هوایــی و دریایی از روز شــنبه ۴ دی ماه ۱۴۰۰ را 
بــه مدت ۱۵ روز فقط برای دارندگان پروانه اقامت 
معتبر جمهوری اسلامی، روادید تحصیلی، روادید 
ورود )شــامل بازرگانــان و تجــار(، روادید با حق 
کار، روادید درمانی )گردشــگری سلامت(، روادید 
سرمایه گذاری و دارندگان مُهر خروج و مراجعت از 

پلیس مهاجرت و گذرنامه، مجاز اعلام کرده است.
این دستورالعمل سربسته از توقف دوباره ویزای 
گردشگری ایران به مدت ۱۵ روز اطلاع داده است. 
صدور ویزای گردشگری ایران از ابتدای سال ۱۳۹۹ 
با دستور ســتاد ملی کرونا متوقف شده بود که از 
پنجم آبان مــاه ۱۴۰۰ با دســتور رئیس جمهور از 

سرگرفته شده بود.
حرمــت الله رفیعی ـ رئیس هیأت مدیره انجمن 
صنفی دفاتر خدمات مسافرت هوایی و جهانگردی 
ایران ـ پس از جلســه فوری با معاون گردشــگری 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
با ایسنا گفت وگو کرد و در اعتراض به مصوبه جدید 
ستاد ملی کرونا و دســتورالعمل وزارت کشور که 
بدون نظر مشــورتی متولیان، فعالان و کارشناسان 
گردشگری صادر شده است، اظهار کرد: این مصوبه 
قرار بود از امروز شــنبه ۴ دی ماه اجرا شود، اما به 

محض ابــلاغ، از روز چهارشــنبه اول دی ماه و در 
برخی مبادی ورودی و مرزهای کشــور از روز ۳۰ 
آذرماه اجرا شــده و از ورود گردشــگران به ایران 

جلوگیری شده است.
او تاکید کرد: گردشــگری عامل اصلی شــیوع 
ویروس کرونا نبوده و نیست، به ویژه آن که از مجرای 
قانونی و کنترل شــده انجام شود. در مصوبه ای که 
وزارت کشور ابلاغ کرده است، ورود همه گروه ها و 
مســافران به ایران آزاد اعلام شده، به جز گردشگر 
خارجی. اگر این گردشــگر عامل انتقال ویروس به 
ایران بوده، چرا گــزارش آن را تا به حال نداده اند؟ 
براســاس این مصوبه، گردشگر سلامت اجازه ورود 
دارد، گردشــگری که بیمار است و برای درمان به 
کشور ما ســفر می کند. ورود این گردشگران هیچ 
محدودیت و مانعی ندارد، اما گردشــگر فرهنگی و 
طبیعت که در محیط کنترل شــده و تحت نظارت 
حضور دارد و سفر می کند، عامل انتقال ویروس به 

کشور شناخته شده است.
رفیعی با »غیرکارشناسی« و »غلط« خواندن این 
مصوبه و دستورالعمل افزود: هیچ یک از کشورهای 
توریســت پذیر چنین محدودیــت و ممنوعیتی را 
به اجرا نگذاشــته اند. حرفی روی آن چند کشــور 
آفریقایی که منشأ ویروس بوده اند و این مصوبه هم 
ورود از آنها را به ایران ممنوع کرده اســت، نداریم؛ 
مساله این است که در این مصوبه فقط صدور ویزای 
گردشــگری متوقف شده و ورود از مرزهای زمینی 
برای کشورهای همسایه از جمله عراق بلامانع اعلام 
شــده و ورود دیگر اتباع خارجــی که ویزای ورود، 
ســلامت، تجارت، تحصیل و سرمایه گذاری دارند، 

مانعی ندارد.
او نسبت به صدور بدون هماهنگی و اجرای آنی 
این مصوبه هم معترض شد و گفت: چطور می شود 
یک شبه برای مردمی که از قبل برنامه ریزی کرده اند، 
تصمیم بگیرند!؟ کشــور خود ما به این گردشگران 

ویزا داده اســت، آن فرد بلیت خریده و تا لب مرز 
آمده، بعد اجازه ورود به او داده نشــده اســت. این 
مصوبه اساسا اشتباه است و به کشور دوباره ضرر و 
زیان وارد می کند و عامل بی اعتمادی می شود، چه 
کسی قرار است خسارت آن گردشگران و جواب این 
بی اعتمــادی را بدهد؟ همین طوری در بلوک غرب 
نســبت به ایران هجمه و ایران هراسی وجود دارد، 
با این تصمیم ها و دستورها این بی اعتمادی تشدید 
می شــود. این بخشنامۀ غیرکارشناسی فقط فضای 

عمومی را ملتهب می کند.
او یادآور شد: آقایانی که مصوبه را تنظیم کرده اند 
حتما می دانند توریســت کسی است که از سلامت 
جسمی و مالی برخوردار است و در شرایطی تصمیم 
به ســفر می گیرد که مشکل جسمی نداشته باشد. 
اگر قرار اســت برای جلوگیری از سویه های جدید 
کووید تصمیمی هم گرفته شــود بهتر است مثل 
همه کشــورها، کنترل، مقــررات و نظارت ها را در 
مرزها تشدید کنند. چگونه از فردی که خودتان به 
او ویزا داده اید حقی را سلب می کنید؟ چگونه مردم 

را از این رونق اقتصادی محروم می کنید؟
رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات مســافرتی 
ایران با اشــاره به رشد ورود گردشگر خارجی پس 
از صــدور دوباره ویزای توریســتی، اظهار کرد: ۲۰ 
ماه بود که ورود گردشگر را به کشور متوقف کرده 
بودند، مثل حالا آن دوره هم فقط ورود گردشــگر 
به ایران ممنوع بود. دقیقا در آن مقطع زمانی آمار 
فوتی و مبتلایان کرونا بالا بود. از آبان ماه ۱۴۰۰ که 
صدور ویزای توریستی از ســر گرفته شده و ورود 
گردشــگر هم رونق گرفته، دقیقــا آمار ابتلا به هر 
دلیلی، از جمله تزریق عمومی واکســن، کاهشــی 
شــده است. اگر گردشــگر عامل انتقال کووید بود 
حتما این مدت اثر خود را می گذاشــت، اما بدون 
توجه به این شرایط، یک مصوبه اشتباه دیگر صادر 

کردند.
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